
 Komunisté jdou do evropských voleb v koalici

STAČILO!
  KSČM půjde do voleb do EP v koalici s dalšími levicovými s ubjekty. Koalice 
STAČILO! má být silnou a relevantní opozicí všem politi ckým stranám a hnutím, 
jež se podílejí na ekonomickém rozvratu ČR. Jsme silnou alternativou proti všem
stávajícím silám v ČR, řekla p ři představení koalice její lídryn ě, předsedkyn ě 
KSČM a europoslankyn ě Kateřina Kone čná.
  Subjekt  STAČILO!  má  zaplnit  prázdné  místo  v levé  části  politické  mapy  naší
země. »Vyslyšeli  jsme  volání  lidí,  kteří  říkali  Spojte  se  a  běžte  do  toho
společně!« uvedla.  Koalice  říká  Stačilo  další  politice  zbrojení,  zelenému blouznění,
podlézání EU, drahým energiím, nedostatku léků, dvojí kvalitě potravin či cenzuře a
nálepkování nepohodlných názorů. Program nové koalice je přesným opakem kroků
prosazovaných současným kabinetem koalice Spolu, Piráti a STAN, ale vymezuje se i
vůči parlamentní opozici. »Jsme silnou alternativou proti všem stávajícím silám v ČR,
jsme silnou alternativou, která je přesvědčena o tom, že například zahraniční politika
má být o tom, že se znovu staneme suverénní a respektovanou zemí.«  Program nové
koalice je »programem 98 procent slušných lidí v této zemi«.
Kandidátka koalice zatím není hotová, na tiskové konferenci 14.12. se ale již někteří
z kandidátů  představili.  Pro právníka se specializací na zdravotnické právo Ondřeje
Dostála  je  prioritou  vyřešit  problémy  s nedostatkem  léků.  Navrhuje  obnovení
soběstačnosti v lékové politice, ať už na úrovni české nebo evropské nebo podporu
dostupnosti  moderních  terapií.  Za  důležité  také  považuje  prosadit,  aby  lidé
z příhraničních oblastí mohli čerpat zdravotní péči v zahraničí. »Přeshraniční péče je
pro pacienty z těchto oblastí důležitým aspektem,« uvedl.
    Právnička  a  mediátorka Jana  Turo ňová  zdůraznila  ochranu  Česka  před  mig-
rací. »Chceme Evropu bezpečnou, bez migrace a bez válek, do kterých nás zatahují
cizí velmoci,« uvedla. Za nejnebezpečnější označila migraci mimoevropskou, ale také
z Ukrajiny. »Migrace  zatěžuje  náš  sociální  systém,  přetěžuje  naše  zdravotnictví  a
školství, vyvíjí tlak na levnou pracovní sílu, ohrožuje bezpečnost na našich ulicích.« 
Kandidát,  místopředseda KSČM pro evropské záležitosti Milan Kraj ča, zdůraznil,  že
jednou z priorit koalice je otázka míru, odporu proti válečnické politice a proti současné
vlně zbrojení. »Jsme kritici toho, jak se vyhazují peníze na zbrojení,« uvedl. Připomněl,
že ve státním rozpočtu na příští rok je vyčleněno 160 miliard korun pro ministerstvo
obrany, a to ve chvíli, kdy podle něj vláda svými »stupidními škrty destruuje důchodový
Podle odborníka na dopravu a vodohospodářství Jana Skalického  má koalice velkou
perspektivu  a  význam. »Musíme  bojovat  o  to,  abychom žili  normální  životy,  životy
zdravého  rozumu.« Za  významné  považuje  návrat  ke  zdravému  rozvoji
společnosti. »Stačilo  nenormálnímu  pojetí  ochrany  přírody,  nenormálnímu  Green
Dealu,  který  je  uměle  neroubovanou  ideologií  na  ochranu  přírody.«  Varoval  před
zneužitím ochrany přírody z ideologických důvodů.
Vytvořením koalice reagují komunisté podle Konečné na výsledky sněmovních voleb
roku 2021, kdy propadl milion hlasů  voličů. »Byli  jsme postaveni před volbu, zda to
dále dělat stejně, anebo se zkusit dohodnout. Nyní už žádný další hlas nepropadne,
naopak bude silně zastoupen v EP, ale i na dalších úrovních.«
Volby do Evropského parlamentu se uskuteční  v  červnu příštího  roku.  Rozhodovat
budou voliči o obsazení celkem 720 křesel, což bude o 15 víc než v končícím období.
Zvýšení  počtu  křesel  je  reakcí  na  demografické  změny  v  EU.  Česko  má  nyní
21 mandátů, jejich počet se měnit nebude.                                   (jad)

 Bez obalu S Kate řinou Kone čnou
   Schodek státního rozpočtu v listopadu vzrostl  z říjnových 210 už na 269 miliard
korun. Média sice chlácholila veřejnost, že nakonec zřejmě bude dodržen plánovaný

schodek státního rozpočtu. Jako by schodek téměř 300 miliard
Kč  byl  nějakou  výhrou.  Navíc  jsou  zde  otazníky,  na  něž
upozornil  na  odborářské  demonstraci  blogger  Vidlák.  Podle
tohoto oblíbeného internetového komentátora totiž Stanjura činí
účetní  operace,  které  opticky  zachrání  plánovaný  schodek,
neboť  třeba  zemědělské  dotace  budou  vyplace-ny  místo
v prosinci až v lednu, což má vylepšit letošní čísla řádově o 40
miliard Kč.  Na vině vysokého schodku je mimo jiné také to, že
se vládě nepodařilo efektivně zdanit energetické firmy, ani velké
banky, a namísto předpokládaných 85 miliard přiteklo do státní

kasy v uvozovkách »jen« 25 miliard. Když nebudeme počítat dva pandemické roky,
jsou bilancí min. Stanjury dva nejvyšší schodky v historii země.
  Státní kasa pláče, ale v ODS evidentně problémy s financováním vyřešili tak nějak po
svém. Ukázalo se totiž, že dva bývalí funkcionáři ODS, kteří jsou obviněni v případu
korupce  a  manipulací  se  zakázkami  na  Olomoucku,  patřili  zároveň  k  největším
sponzorům  vlastní  strany.  Vlivný  podnikatel  a  lobbista  Robert  Knobloch  celkově
podpořil  stranu částkou přes 1,5 milionu, Michal Zácha poslal na konto občanských
demokratů více než 600 tisíc korun. Strana, její chod i kampaně tak byly financovány
více než dvěma miliony od lidí, kteří jsou podezřelí z korupce v dopravních zakázkách.
Až  46  milionů  korun  bylo  totiž  podle  policejního  obvinění  určeno  na  korupci  u
dopravních zakázek v Olomouckém kraji. Stavební firmy měly obviněným politikům a
úředníkům ODS také platit luxusní dovolené nebo mobilní telefony. Skutečným bizárem
byla také komunikace mezi oběma muži. »Dal mně dvě slivovice, tak jestli se stavíš,«
řekl Knobloch podle odposlechu. Zácha na to podle policistů  reagoval slovy, zda to
může nechat na příští týden. »Já už se s chlastem snažím vyrovnat, už jsem toho vypil
hodně,« pokračoval  Zácha. »Myslím, že ty se s tím nikdy nevyrovnáš,« odpověděl
Knobloch. Podle policistů se však Knobloch, který po obvinění skončil  ve vazbě, se
Záchou ve skutečnosti nebavili o alkoholu, ale o úplatku ve výši 200 tisíc Kč. Podle
premiéra Fialy ovšem strana žádné peníze vracet nehodlá. 

Pohodové prožití vánočních svátků se svými blízkými 
- Vám přejí OV Kladno a SVOBODA

   Když přitom hnutí STAN loni v lednu vrátilo přes tři mil. ze sporných darů, kvitoval
premiér Fiala, jak ve STANu situaci rychle vyřešili.  Vypořádat se ovšem se stejnou
situací ve vlastní straně, to už Fialovi není po chuti.
  U ODS se ještě zastavme. Minulý týden jsem v jednom ze svých videí popsala, jací
lidé straně vládnou v Ústeckém kraji. Dnes se ještě v souvislosti s ODS podívejme do 
Královéhradeckého  kraje.  Tam vládne  koalice  ODS,  Pirátů,  KDU-ČSL,  TOP 09  a
samozřejmě nemůže chybět Dozimetr – tedy Rakušanovo hnutí STAN. Právě z tohoto
kraje  pochází  pan  Antonín  Stanislav.  Kandidát  koalice  SPOLU  do  Poslanecké
sněmovny,  kam  jej  sice  voliči  nezvolili,  ale  Fialova  pětikoalice  se  o  něj  náležitě
postarala a získal místo náměstka ministra spravedlnosti Blažka. Někdo by si možná
řekl, že je to tak náročná práce, že už nejde kumulovat s ničím dalším, nicméně pan
Stanislav  stíhá  ještě  ředitelovat  Domovu  pro  seniory  Tmavý  Důl.  A  právě  v této
souvislosti  přinesly Seznam Zprávy nesrovnalosti  se zadáváním zakázek pro tento
domov. A – světe, div se – firmy, které zakázky realizovaly, pak sponzorovaly Fialovu
»čistou«  ODS.  V jedné  z firem,  která  rovněž  spolupracovala  se  zmiňovaným
domovem pro seniory, dokonce exhiboval v roce 2020 sám Petr Fiala. 
  Jistě jste v minulém týdnu také zaznamenali zprávy ohledně ruského plynu 
proudícího do Česka, o čemž jsem pro vás natočila video. Podle původních tvrzení 
vlády přestal ruský plyn do Česka téct od začátku letošního roku, kdy ho stát nahradil 
plynem z Norska a zkapalněným plynem LNG z terminálů v Nizozemsku a Belgii. Plyn
z Ruska přitom nadále dovážejí Slováci, Maďaři, či Rakušané. U nich ruský plyn tvoří 
více než 60 procent veškerého dovozu, přičemž hlavním důvodem je to, že se jim 
dovoz z Ruska cenově vyplatí. I proto je u nás cena za plyn ve srovnání s našimi 
sousedy až dvojnásobná. Na data z předávací stanice v jihomoravském Lanžhotě, 
která znázorňují, že od října k nám začal přitékat ruský plyn, upozornil ve veřejném 
prostoru ekonom Lukáš Kovanda.

Ješt ě poznámka k rozpo čtu
Když  jsem před  více  než  šesti  lety  (26. 10. 2017)  zveřejnil  svůj
nesouhlas s tím, že stát ze svého rozpočtu koupil za půl  miliardy
korun s následnými dalšími náklady od firmy AGPI vepřín v Letech
u Písku, strhl se poprask, cože jsem si to dovolil. Tehdejší ministr
kultury Herman sdělil, že šlo o veřejný zájem a tedy nevadí, že je
cena mnohem vyšší než odhadní. Já se ptal, jestli je ve veřejném
zájmu snižovat domácí zemědělskou produkci a jestli místo peněz
na likvidaci nebylo možné vyhovět firmě AGPI a poskytnout jim jiné
místo.  Připomínám  to  ze  dvou  důvodů.  Jedním  z nich  je
skutečnost,  kterou  zveřejnil  za  Agrární  komoru ČR  ve  svém

zhodnocení  vývoje  zemědělské  produkce  mezi  roky  1990  a  2020  pan
Ing. Z. Jandejsek, CSc.,  který na faktech prokazuje, že za 30 let poklesla produkce
vepřového masa na necelých 38 % (ze 763 000 t/rok na 294 600 t/rok), když stavy u
prasnic,  tedy možnosti  příštího zvýšení  produkce, jsou na 27,9 % a můžeme tedy
spíše počítat s dalším poklesem. Obdobné to je u hovězího masa – pokles na 32,4 %
(z 509 000 t/rok na 164 900 t/rok).  Nechci zabíhat do podrobností,  nakonec nejsem
zemědělec, ale mohl bych uvádět další dramatická čísla u poklesu produkce mléka
v době,  kdy v okolí  probíhají  vojenské konflikty  a  každý rozumný hospodář  hledá
způsob, jak být v co největší míře soběstačný, aby nebyl odkázán na dovoz, který
může být den ze dne omezen nebo zcela zrušen. Zároveň s tím se snižuje i rostlinná
výroba a výměra obdělávané půdy poklesla na 82,6 %. Místo polí máme sklady.
A to mluvím jen o produkci komodit, které jsou přirozené pro naše podnebné pásmo a
u kterých jsme soběstační vždy byli. Jde jen o to, že zákon o státním rozpočtu buď
podpoří  soběstačnost,  nebo  ji  podrazí.  Ono  to  není  o  producírování  se  v kravíně
bratra místopředsedy vlády, ono to je o tom, jestli soběstačnost vláda podpoří nebo ji
potopí.
Stejné to je u druhého důvodu, pro který svou úvahu píšu v souvislosti s přijímáním
rozpočtu, a tím je podpora nebo útlum výroby. Vláda v prosazeném rozpočtu navýšila
prostředky  do  armády,  avšak  nikoli  na  nákup  potřebných  prostředků,  které  tady
vyrábíme,  ale  na  nákupy  v zahraničí,  abychom  asi  dali  práci  podnikům  v  jiných
státech NATO, včetně  USA. Jen ne doma, pro produkci  našich podniků  vláda nic
nedělá. Pan prezident se sveze v rychlovlaku v Itálii, ale že by státní rozpočet počítal
s podporu vysokorychlostních tratí u nás nebo s výrobou takových souprav, to v něm
nenajdete.  Prostě státní rozpočet opět  slouží spíše nadnárodním korporacím místo
toho, aby něco přinášel vlastním občanům.                                    iportal   Vojtěch Filip
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 Pan Vajíčko a Kalda EM
»Tak rozpočet  to letos  zvládne… No hrozný,  hele,  já  doufám, že
Miloš je nažhavenej, že chce někam jet a že pojede,« je legendární
věta  z rozhovoru mezi  předsedou  vlády  Rusnokem  a  ministrem
obrany nadřízeném armádnímu generálovi Pávkovi. A pan Vajíčko je
taky nažhavenej a jezdí. Rozpočet to jistě zvládne nejen letos.
Cesta do Ameriky byla cesta ke zbrojařům. Jistě už je připraven plán
vnitřní obrany. A cesta do Itálie také nebyla náhodná.
Nevíme  vůbec  nic  o  Pavlových  cestách  do  země,  kde  včera
znamenalo zítra, tj. do Svazu sovětských socialistických republik. On
o své komunistické minulosti mlčí,  ačkoliv by se mohl, jako vrchní

velitel ozbrojených sil, zbavit mlčenlivosti. Byl by právně neodpovědný. Cesta do Itálie
nebyla  ale  náhodná.  Vždyť  přece  v 90. letech  20. století  dělal  pobočníka  generálu
Procházkovi,  který  o  svém  postavení  v  čele  vojenské  zpravodajské  služby
prohlásil: »Když  jsem  přišel  k  vojákům,  to  si  dneska  nikdo  neuvědomuje,  tam  byl
příslušný počet zpravodajských důstojníků Varšavské smlouvy a jeden Procházka jjako
velitel.«  Devadesátky byly na obraně dobou Miroslava Kalouska a byli to lidovci, kdo
prosadili spolupráci při modernizaci armády pod taktovkou italských firem, kde hlavním
argumentem byla nezávislost na Rusku s naší sovětskou vojenskou technikou. Ta však
nijak  generálovi  Pavlovi  během  jeho  služby  nevadila.  Je  tedy  pan  Vajíčko
pokračováním M. Kalouska jinými vazbami? Právní neodpovědnost se vždycky hodí,
když podporujete válku.                                                                       iportal   Jan Klán

PÍŠETE NÁM       Adventní bláboly premiéra Fialy  
  Slibovat a neplnit je znakem podvodných lhářů a ne čestných lidí. Takových lidí se
varujme,  takovým  lidem  nevěřme.  Jakouže  ušlechtilou  politiku  dělá  vláda premiéra
Fialy pro naše děti? Fialova vláda nás vehnala do válečného područí  USA. Fialova
vláda vítá na našem území americké válečné zabijáky a americké zbraně všeho druhu,
včetně těch malých jaderných bombiček a to má být to Fialovo dobro, konané pro naše
děti? Fialova vláda dělá politiku nacionalistické, militantní, šovinistické nenávisti a ta
má být  zárukou  bezpečnosti  našich  dětí  ?  Sebrat  důchody  celoživotně  pracujícím
občanům a dát je Americe na zbrojení , na výrobu bomb pro Fialovu vládu? To je ta
správná cesta zdravého rozumu naší vlády? Není na světě nic krásnějšího než dětský
radostný a bezstarostný smích. Není na světě nic hroznějšího, než pláč dětí trpících
válkou.  Vy  pane  Fialo  svojí  naprostou  absencí  inteligence  a  spolčováním  se  s
Američany,  s  poválečnými  ochránci  a  přáteli  německých  nacistů,  s  bankrotující  a
zadluženou  Amerikou, vedoucí jednu válku za druhou na cizích územích, spolu s nimi
usilujete  o  další  jejich  velkou  válku.  Právě  Vy,  pane  premiére,  Vaše  vláda,  svojí
politikou  nevědomých  ohrožujete  bezpečnost  a  životy  našich  dětí        Pane
bezvýznamný,  protilidový  a  pro-válečný  pane  premiére,  když  nemáte  nic,  co
rozumného, moudrého národu říci, pak prosím, raději mlčte. Vaše plané sliby, prázdné
fráze, floskule a výmluvy nás opravdu, ale opravdu, vůbec nezajímají. Prosím, nekažte
nám jimi adventní předvánoční čas. Ubohý pane Fialo, Vánoce jsou svátkem narození
mesiáše J. Krista, svátkem všech lidí dobré vůle a tudíž nejsou svátkem vaším, válek
chtivých satanistů, Pilátů Pontských a Herodesů .            Eva Dolejšová

LUDVÍK  SVOBODA  8
Po  dvacátém  sjezdu  KSSS  a  v  Chruščovově  éře  nastalo  určité  uvolnění,  největší
přehmaty se dočkaly opatrné nápravy. Tak byl také rehabilitován Ludvík Svoboda, byl
mu nabídnut návrat do vysoké státní funkce, který však odmítl. Měl své zkušenosti.
Od roku 1955  do roku 1958 vykonával funkci náčelníka Vojenské akademie Klementa
Gotwalda  v  Brně.  Poté  co  skončil,  nesložil  ruce  v  klín.  Byl  poslancem  národního
shromáždění,  také  místopředsedou  Svazu  protifašistických  bojovníků,  čelním
funkcionářem  Svazu  československo  sovětského  přátelství.  Podílel  se  na  práci
Vojenského historického ústavu. V té době také sepsal své paměti. Knihy nesou název
„Z Buzuluku do Prahy“ a „Cestami života“.
Rehabilitace se dočkali také další generálové – Klapálek, Boček, Drgáč a řada dalších
vysokých důstojníků.  V šedesátých letech jsme prožili  údobí, kterému jsme si zvykli
říkat  Československé jaro. Do vedení KSČ přišli lidé s progresivním myšlením, snažili
se napravit omyly minulosti. Samozřejmě ožili i ti, kteří socializmu nepřáli a snažili se o
změnu politického systému ve prospěch kapitalizmu. Generálním tajemníkem strany
se stal populární  Alexander Dubček, ústřední výbor strany se obměnil, byli tam noví

lidé i zastánci starých pořádků.  Když 30.3. 1968 abdikoval z funkce
prezidenta  republiky  Antonín  Novotný,  byl  na  návrh  Svazu
protifašistických bojovníků a Dubčeka zvolen Ludvík Svoboda.  Poprve
se hlasovalo tajně, přesto mu poslanci národního
shromáždění dali    důvěru – 99% hlasů bylo pro.
Prvá  návštěva  v  nové  funkci  patřila  tradičně
Slovensku.  Rehabilitace  byly  prováděny nyní  do
důsledků,  staré křivdy měly být napraveny.  Naše
společnost  se  rozdělila,  polarizovala.
Protisocialistické  síly  se  zaměřily  zejména  na

opory  každého  režimu  –  na  armádu  a  bezpečnost.  Když  se
náčelník  Hlavní  politické  správy  generál  Šejna,  který  se
obohacoval  nekalými  kšefty  a  mohl  být  odhalen,  utekl  do  USA,  kde  byl  patřičně
„vytěžen“.  Dal  tak  do rukou účinnou páku protisocialistickým silám.  (  Kluci  na  ulici
pokřikovali  na  důstojíky  „Šejní“...)  To  vše  vzbuzovalo  velké  obavy  vedení  všech
ostatních členských států Varšavské smlouvy. Došlo k několika jednáním, která nebyla
úspěšná.  ÚV  KSSS  pod  taktovkou  Ukrajince  Leonida  Iljiče  Brežněva a  jeho
ukrajinskými členy rozhodl o intervenci, vojenském obsazení republiky. Podotýkám, že

jediný Rus byl osamoceně proti. Tak došlo k tomu, co se nikdy nemělo
stát. Vyslanec Červoněnko to oznámil prezidentu Svobodovi teprve v
okamžiku,  kdy  na  Ruzyni  přistávala  sovětská  letadla  a  armáda
obsazovala všechny strategické body, 20.8.1968 ve 20 hodin večer.
Marně Svoboda protestoval, mohl jen varovat před krveprolitím. Proti
obrovské  přesile  pěti  armád  byl  vojenský  odpor
nemyslitelný.  Kladnou  úlohu  sehrál   při  jednání
vlády  v  Moskvě,  váhou  osobnosti  nedopustil  její
internaci. Vláda pak byla nucena situaci legalizovat,

postupně byli lidé jara  nahrazeni. Na zasedání 17.4.1969 byl zvolen
generálním  tajemníkem  Gustáv  Husák –  někdejší  vězeň  režimu,
nastala doba t.zv. normalizace. Její  čistky postihly  mnoho lidí, kteří
se provinili jen nesouhlasem se vstupem vojsk, mnozí další si na
provádění čistek vybudovali novou kariéru. Naštěstí už nedocházelo
k politickým procesům. Ludvík Svoboda byl dne 22.3.1973 zvolen
do funkce prezidenta i podruhé. Ovšem už s velkými zdravotními komplikacemi. Dne
1.9.1975 bylo ústavním zákonem jeho funkční  období  předčasně  ukončeno. Zbytek
života prožil ve své vile v Praze Břevnově s manželkou a dcerou. Zemřel  20.9.1979 po

serii mozkových příhod. Vypraven mu byl státní pohřeb, rakev byla vezena tradičně
na  lafetě  děla,  zazněla  píseň   zesnulého  Víta  Nejedlého   „Přes  spáleniště,  přes
krvavé  řeky“.  Rozloučit  se  přišly  velké  davy  lidí.  Tělo  bylo  uloženo  v  národním
památníku  na  hoře  Vítkov.  V  roce  1993  noví  správci  země   usoudili,  že  si  to
nezaslouží, takže bylo převezeno do rodinné hrobky v Kroměříži.  Při  výročích tam
přichází stále hodně lidí i spolků položit květiny.
Čím zakončit? Konstatováním, že Ludvík Svoboda byl mužem, který se kladně zapsal
do  moderních  dějín  českého národa.  A také jeho vlastními slovy z knihy Cestami
života: „Často si vybavuji události, jichž jsem byl očitým svědkem. S odstupem času,
který je moudrým rádcem, zamýšlím se nad tokem událostí i nad jednotlivými lidskými
činy, své vlastní nevyjímaje, abych odtud vytěžil poučení pro sebe a snad i pro jiné.“
Pavel Hruban

Noveský:  Když se za čne řídit energetika ideologicky, to je
konec energetiky i ekonomiky
   ČR, její  obyvatelé i  firmy, s obavami sledují,  jak s e vyvíjejí  ceny energií,  a
očekávají, jaké dopady to pro n ě bude mít. P řitom od roku 1972 existuje p řes
Ukrajinu,  Slovensko  do  ČR  spolehlivá  p římá  cesta  laciného  zemního  plynu
potrubím Tranzitního plynovodu od výrobce, by ť je to tzv. ideologicky závadné.
Dodnes sice  tímto potrubím každý den te čou desítky milion ů  m3 ideologicky
závadného laciného ruského zemního plynu p řes Ukrajinu na Slovensko, ale
odtud pouze do Rakouska, Ma ďarska a dále. Jen česká vláda se chlubí tím, že
laciný  ruský  plyn  nepot řebuje.  V rozhovoru  pro  iportaL24.cz  zkritizoval
působení české vlády v oblasti energetiky Ivan Noveský, p ředseda Institutu pro
energetiku.  V roce 2001  zakládal  Energetický  regula ční  úřad  a  v letech
2016/2017 byl jeho 1. místop ředsedou.
Hrozící vysoké ceny energií  v p říštím roce znepokojují nejen domácnosti,  ale
také firmy. Opozice kv ůli nim iniciovala mimo řádnou sch ůzi Sněmovny, koalice
její obavy nesdílí, mluví o strašení ve řejnosti. Jak to vnímáte vy, jde skute čně
jen o neopodstatn ěné strašení?
Obávám  se,  že  jde  o  neopodstatněné  zvyšování  cen  elektřiny  a  nikoliv  o
neopodstatněné strašení opozice. Ceny elektřiny se totiž v ČR vůbec nemusí zvedat.
Vláda měla už dávno přinutit ministerstvo financí, ministerstvo průmyslu a obchodu a
Energetický regulační úřad, aby se tyto občany placené úřady začaly chovat tak, jak
jim to přísluší podle platných zákonů. A platný zákon o cenách z roku 1990 jasně říká,
jak má vypadat cena. To znamená oprávněné náklady, plus přiměřený zisk.
Stále  si  někteří  politici  hrají  na  to,  že  ČR  pomohl  v roce 2007  bruselský  tzv.
unbundling,  který  znamenal  rozbití  funkčních  ekonomicky  prosperujících  celků
přirozeného monopolu.  Od té  doby koncové ceny prodražuje nesmyslné  oddělení
výroby  od  přenosu  a  od  distribuce  a  nesystémové  zařazení  zcela  nadbytečného
článku  do  řetězu  dodávek  elektřiny,  tzn.  obchodníků  s  elektřinou.  Výrobce  má
elektrárnu, provozovatel přenosové soustavy má přenosovou soustavu a dispečink,
distributor  má  distribuční  soustavu,  dispečink  a  elektroměry  u  spotřebitelů  a
obchodník má počítač a bankovní konto. Každý článek řetězu ale má své náklady, ty
se tím násobí, každý má svůj zisk, ten se tím také násobí, a na konci proto spotřebitel
musí platit několikanásobek skutečné ceny elektřiny.
Navíc si ještě energobaroni, spolu s vládou, hrají na to, že ceny elektřiny se tvoří na
burze, což ale není pravda. Přes burzu se obchoduje pouze zcela minimální množství
elektřiny,  v podstatě  by  se  tam  měly  obchodovat  pouze  přebytky.  Médiím  se  ale
podařilo u mnoha lidí vytvořit dojem, že elektřina se vyrábí na burze, stejně jako nyní
vláda se snaží vytvořit dojem, že zemní plyn se vyrábí v LNG terminálech.
Celý ten bruselský systém unbundlingu ve spojení s tzv. Green Dealem je nesmysl,
navíc v rozporu s fyzikálními zákony, a pokud se neudělá opravdu zásadní systémová
změna, bude se elektřina v ČR stále vyrábět nejlaciněji v Evropě a ceny elektřiny pro
konečné spotřebitele budou stále nejvyšší.Systémová změna je velmi jednoduchá a
spočívá  pouze  v návratu  na  konec  90. let,  když  platil  první  energetický  zákon
z roku 1994,  tj.  zákon  č. 222/1994 Sb.  Průměrná  cena  elektřiny  pro  českou
domácnost  byla  proto  v roce 1996  1,07 Kč/kWh  a  po  dalším  rasantním  zdražení
v roce 1997 stoupla na 1,23 Kč/kWh, což stále poskytovalo velký, ale přiměřený zisk
všem energetickým firmám za výrobu, přenos i distribuci elektřiny. Zákon navazoval
na  zákon  o  cenách  a  jasně  říkal,  jak  má  vypadat  cena  elektřiny,  kterou  tehdy
stanovovalo ministerstvo financí. Právě pro řádnou a objektivní regulaci cen energií
jsem ERÚ, s první paní předsedkyní Janou Novotnou, budoval v roce 2001.
ERÚ oznámil,  že  pro  domácnosti  navrhuje  meziro ční  růst  regulované složky
elekt řiny o 66 % a u plynu zhruba o 39 procent,  ješt ě  výrazn ější  by m ělo  být
zvýšení pro velké odb ěratele. Co soudíte o tomto návrhu ERÚ?
Pokračování  bezdůvodného zvyšování  ceny elektřiny,  jednou ceny silové elektřiny,
podruhé  regulované  složky  ceny  elektřiny,  je  úplně  nesmyslné  a  hlavně  úplně
zbytečné,  z hlediska  skutečných  potřeb elektrizační  soustavy a  skutečných  potřeb
spotřebitelů,  a je to zcela proti  zájmům ČR. Není jediný důvod, aby koncová cena
elektřiny pro domácnosti, bez bruselských povolenek CO2, byla vyšší než tři koruny

za kilowatthodinu, se vším všudy, a to včetně DPH.
Takže to strašení opozice je bohužel zcela opodstatněné, i když se obávám, že ani
opozice to vlastně nechce systémově řešit. Jenom se dohaduje o tom, jestli má být
něco zvýšeno např. o korunu nebo o tři koruny. Podstatné ale je, že cena elektřiny
v rámci přirozeného monopolu nemá být vůbec zvyšována, naopak ceny elektřiny se
musí  významně  snížit,  protože,  právě  díky  nesmyslně  vysokým  cenám  elektřiny
nejsme konkurenceschopní. Nové návrhy na zvyšování cen elektřiny pouze zvyšují
inflaci, likvidují průmysl a ekonomiku v ČR a samozřejmě poškozují občany.
Má podle vás sou časná vláda v ůbec zájem n ěco na této situaci m ěnit?
Jak můžeme vidět na návrhu zdražování, česká vláda zjevně situaci stále zhoršuje a
chová se v energetice absolutně proti zájmům České republiky.
Vy jste zakládal ERÚ. Jak dneska hodnotíte jeho prá ci?
Je opravdu špatná. Ale ryba vždycky smrdí od hlavy, a pokud nefunguje řádně vláda,
parlament  a všechny další  státní  úřady,  sám Energetický regulační  úřad s tím  nic
nezmůže.  Kromě  toho,  že  tam  není  schopné  vedení,  je  nejen  ERÚ,  ale  i  celá
energetika řízena energobarony ovládajícími vládu, parlament a další.  Iportal24cz
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